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اخبار كوتاه

بانك و بيمه

استفاده از ظرفیت هوش مصنوعی در صنعت بانکداری اجتناب  ناپذیر استدیدار مدیرعامل بانک ملت با مدیران ارشد ۱۰ مجموعه بزرگ پتروشیمی و فولادی
مدیرعامل بانک ملت در سفر به استان خوزستان با مدیران عامل ١0 مجموعه بزرگ 
پتروشیمی و فولادی در این منطقه دیدار و گفت و گو کرد.به گزارش تجارت به نقل 
از روابط عمومی، دکتر فرشید فرخ نژاد در بازدید از شرکت فولاد آتیه و شرکت های 
پتروشیمی اروند، فجر، کارون، مارون، بندر امام، تندگویان، رازی، فن آوران و لاله با اشاره 
به حمایت بانک از صنعت پتروشیمی کشور از سال های گذشته تاکنون و ارائه خدمات 
متنوع بانکی به این حوزه اظهار داشت: ارائه خدمات بانکداری جامع به شرکت های 
بزرگ پتروشیمی در دستور کار ویژه بانک ملت قرار دارد.وی با بیان قابلیت های بانک 

ملت در زمینه ارائه خدمات ارزی و تجربیات آن در تأمین مالی شرکت های پتروشیمی، از آمادگی کامل این بانک برای 
رفع نیازهای ارزی شرکت های فعال در این حوزه شامل گشایش اعتبارات اسنادی ارزی، صدور ضمانتنامه های ارزی 
و ... خبر داد. دکترفرخ نژاد، بر لزوم ایجاد روابط بلندمدت با شرکت های بزرگ و اثرگذار تأکید کرد و افزود: بانک ملت در 
بسیاری از پروژه های بزرگ و ملی به ویژه در حوزه انرژی به صورت جدی تاثیرگذار بوده است و قطعا دانش و تخصص 
این بانک در این حوزه، به پیشبرد اهداف شرکت های پتروشیمی کمک شایانی خواهد کرد.وی با اشاره به نقش و اهمیت 
صنعت پتروشیمی در رشد، توسعه تولید و اقتصاد کشور، اظهار امیدواری کرد که با توسعه سطح همکاری های بین بانک 

و پتروشیمی ها، بتوانند بیش از پیش به اهداف تعیین شده، از جمله رشد تولید و اشتغال جامه عمل بپوشانند.

 رئیس هیئت عامل صندوق توس��عه ملی در نشس��ت با  هیات مدیره بانک س��ینا 
با اش��اره به اهمیت اس��تفاده از هوش مصنوعی برای ارائه محصولات خلاقانه و 
نوآورانه گفت: با توجه به همین موضوع، امس��ال در صندوق توس��عه ملی س��ال 
هوش مصنوعی نام گذاری شده و استفاده از ظرفیت هوش مصنوعی در صنعت 
بانک��داری نی��ز اجتناب  ناپذیر اس��ت. به گزارش تج��ارت به نقل از روابط عمومی 
بان��ک س��ینا، مهدی غضنفری بر ضرورت اس��تفاده از ه��وش مصنوعی در ارائه 
محص��ولات نوی��ن بانک��ی تأکید ک��رد و گفت: امروزه ه��وش مصنوعی صنایع 

مختلف از جمله صنعت بانکداری را متحول کرده و لذا استفاده از این ظرفیت، یک امتیاز مهم در راستای توسعه 
فعالیت های بانکی محس��وب می ش��ود. وی ضمن تقدیر از اقدامات بانک س��ینا گفت: دس��تاوردهای بانک سینا در 
حوزه های مختلف عملکردی و طراحی شیوه های مختلف کسب وکار قابل تقدیر است و نشان از آن دارد که این 
بانک با برنامه ریزی و تدوین خط مش��ی های مناس��ب و هدفمند، آینده خوبی را در مس��یر تحول خود ترس��یم کرده 
اس��ت. غضنفری با اش��اره به آمادگی صندوق توس��عه ملی جهت توس��عه همکاری های متقابل با بانک سینا گفت: 
ظرفیت های صندوق توسعه ملی بسیار بالاست و این فرصت مناسبی برای بانک سینا است تا از این ظرفیت در 

مسیر توسعه، افزایش سهم بازار و تعالی سازمانی استفاده کند. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون به عنوان رئیس 
کمیسیون تخصصی بازار سرمایه انتخاب شد

انتخابات هیات رئیسه جدید کمیسیون تخصصی بازارسرمایه، 
بیمه و بانک اتاق تعاون ایران برگزار و محمد شیخ حسینی مدیر 
عامل بانک توس��عه تعاون مجددا به عنوان رئیس کمیس��یون 
تخصصی بازار سرمایه، بیمه و بانک معرفی شدند.سی و دومین 
نشست کمیسیون تخصصی بازار سرمایه، بیمه و بانک اتاق تعاون 
ایران با دستور جلسه انتخابات هیئت رئیسه و برنامه ریزی و تبیین 
اقدامات کمیسوین در سال ١٤0۳ در محل اتاق تعاون ایران برگزار 
شد.براساس انتخابات انجام شده، شیخ حسینی، مدیرعامل بانک 
توسعه تعاون با اکثریت مطلق آرا به عنوان رئیس کمیسیون، علی 
حاجی وندی و جواد اعظمی به عنوان نواب رئیس کمیسیون و 
حسین رضایی به عنوان دبیر کمیسیون تخصصی بازار سرمایه، 
بیمه و بانک اتاق تعاون ایران انتخاب شدند.در این نشست، شیخ 
حسینی رئیس کمیسیون بازارسرمایه، بیمه و بانک اتاق تعاون 
ایران اظهار داشت: یکی از مهم ترین مزیت های بخش تعاون 
کمک به زنجیره تأمین می باشد که سیاست گذاری ها، حمایت ها 
و مشوق های بانکی باید در راستای سوق دادن تعاونی ها به تکمیل 
زنجیره تأمین از جمله در شهرک های صنعتی و کشاورزی باشد.
گفتنی اس��ت در این نشس��ت، نمایندگان اتحادیه ها و اس��تان ها 
تحلیلی در خصوص وضعیت تأمین مالی تعاونی ها ارائه کردند و 
مشکلات برخی از اتحادیه ها و تعاونی ها در حوزه پولی- بانکی 
مطرح و مورد بررس��ی قرار گرفت.خاطرنش��ان می شود، در این 
نشست مصوب شد جهت استفاده از ظرفیت تعاونی ها در تأمین 
نیاز مشترک اعضاء، لیست تسهیلات و حمایت های قابل ارائه 
توسط بانک توسعه تعاون در جلسات بعدی کمیسیون اعلام شده 
و مورد بررسی قرار گیرد.همچنین مقرر شد اصلاح آیین نامه ها 
و دس��تورالعمل های بانکی- مالیاتی در خصوص تس��ری بدهی 
اشخاص حقیقی به اشخاص حقوقی در دستور کار کمیسیون قرار 
گیرد.در بخش دیگری از این نشست مقرر شد به تمامی اتاق های 
استانی ابلاغ گردد که مشکلات و چالش های تعاونی های استان 
در حوزه بانک، بیمه و … تجمیع شده و در جلسات کمیسیون 

به صورت موردی مورد بررسی قرار گیرد.  
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اقتصادی 
خبر

  یک کارشناس مطرح کرد

دلایل عقب ماندگی صنعت ریلی
گروه اقتصادی: یك كارشناس حوزه ریلی ریشه مشکلات صنعت 
ریلی را اقتصاد آن عنوان كرد و گفت: برای رفع عقب ماندگی های 
این حوزه باید شركت های بخش خصوصی واقعی را بيشتر جذب 

این بخش كرد.
 سعید قصابیان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه حمل و نقل ریلی 
پاسخگوی جابجایی مسافر و بار نیست، اظهار کرد: حمل و نقل ریلی 
از لحاظ کیفیت و تعداد صندلی از تقاضا عقب است. یعنی کیفیت 
پایین است و تعداد صندلی کم است. زیرا کسب و کار حمل ونقلی 
ریلی مسافری  برای شرکت ها صرفه اقتصادی ندارد و وقتی صرفه 
نداشته باشد و یا حتی در ضرر باشد نمی توان انتظار کیفیت بالا و 
صندلی بیشتر از آن داشت.  وی با تاکید بر اینکه ریشه مشکلات 
ریلی به اقتصاد حمل و نقل ریلی باز می گردد و تا مس��اله اقتصاد 
ریلی مرتفع نشود وضعیت همین است، افزود: بنابراین چون نمی 
توانیم پاسخگوی همه نیازها باشیم نباید مردم را مقصر شلوغی و 
ترافی��ک ج��اده ه��ا و تصادفات بدانیم ؛ چون مردم راحت ترین و به 
صرفه ترین راه را برای سفر انتخاب می کنند و طبیعتا وقتی بلیت 
قطار پیدا نکنند یا برای آنها به صرفه نباش��د از خودروی ش��خصی 

برای سفر استفاده می کنند.

مزای���ای صنع���ت ریل���ی به ص���ورت ریالی بازگش���ت  � 
ندارد

 این کارش��ناس حوزه ریلی در خصوص چگونگی ضرر و زیان در 
این حوزه گفت:البته حمل و نقل ریلی در همه جای دنیا حاشیه سود 
کمی دارد و بعضا با کمک دولت ها اداره می ش��ود اما ریش��ه اصلی 
مشکلات حمل و نقل ریلی این است که مزایای آن به صورت ریال 
به این صنعت باز نمی گردد. یعنی این صنعت مزایایی را به جامعه 

می دهد که بازگشت ریالی ندارد.
 قصابیان تصریح کرد:از مزایای اصلی حمل و نقل ریلی می توان 
به جلوگیری از آلودگی محیط زیست اشاره کرد. مثلا متروی تهران 

روزانه یک تا دو میلیون مس��افر جابه جا می کند که همین منجر 
می شود استفاده ازخودروی شخصی کاهش یابد. اما شرکت مترو 
مشکلات اقتصادی زیادی دارد زیرا وجوهی که تحت عنوان بلیت 
از مردم می گیرد یک دهم هزینه تمام شده سفر است. در حقیقت 
سرویس��ی که مترو برای کاهش آلودگی هوا می دهد به صورت 
ریال به مترو باز نمی گردد.   وی عنوان کرد: از مزایای دیگر حمل 
ونقل ریلی می توان به کاهش تصادفات اش��اره کرد. اگر صنعت 
ریلی توسعه یابد و مسافر بیشتری را جابه جا کند و مسافر کمتری به 
سمت جاده می رود و تلفات جاده ای کاهش زیادی خواهد داشت. از 
طرفی میزان مصرف سوخت در سفرهای ریلی یک ششم سفرهای 
جاده ای است اما این مزایا آورده ای برای صنعت ریلی ندارند.  این 
کارشناس حوزه ریلی در ادامه گفت: مزیت سوم حمل و نقل ریلی 

کاهش مصرف سوخت است. ماده ١۲ قانون رفع موانع تولید رقابت 
پذیر عنوان کرده که هر صنعتی بتواند در سوخت صرفه جویی کند 
طبق فرمول مشخصی ، مابه التفاوت صرفه جویی به سرمایه گذار 
داده خواهد ش��د.اما در حال حاضر همین ماده ١۲ هم اجرایی نمی 
ش��ود و کس��انی که در این صنعت س��رمایه گذاری و اقدام به خرید 
واگن یا لکوموتیو کرده اند هنوز  مطالبات خود را از محل این صرفه 

جویی دریافت نکرده اند. 
 وی با اشاره به اینکه به دلیل ارزانی سوخت از مزیت ریلی در صرفه 
جوئی سوخت بهره برداری نمی کنیم، گفت: راه آهن و سازمان بهینه 
س��ازی مصرف س��وخت در انجام ماده ١۲ ترک فعل کرده اند . می 
بینیم که  حتی اگر قوانین خوبی در این بخش وجود داشته باشد در 
گیرودار سیستم اداری گم می شود. پیامد دیگر این ترک فعل آن است 

که وقتی دست شرکت های حمل و نقل ریلی برای سرمایه گذاری 
بسته می شود ، میزان سفارش به واگن ساز هم کاهش پیدا می کند 

و این تولید کنندگان هم به ورطه ضرر وارد می شوند.
 وی ادامه داد :باید سرمایه های خصوصی را جذب حوزه ریلی کنیم. 
یعنی باید موانع از جلوی پای سرمایه گذار برداشته شود از جمله با 

استفاده از ظرفیت ماده ١۲ .

بخش خصوصی واقعی باید جذب صنعت شود � 
 قصابیان با اش��اره به شکس��ت خصوصی س��ازی در صنعت ریلی 
گفت:خصوصی سازی از سال 8٤ با تصویب قانون دسترسی آزاد به 
شبکه ریلی در این صنعت آغاز و با امروز شاهد شکست آن هستیم 
زیرا شرکت هایی که در این بخش کار می کنند مبتنی بر سرمایه 
خصوصی نبوده و به نهادهایی مختلف وابستگی دارند و عملکردشان 
ب��ا عملک��رد راه آهن دولتی ف��رق زیادی ندارد. بنابراین باید بخش 
خصوصی واقعی جذب این صنعت شود و از شرکت های شبه دولتی 
های برای توس��عه حمل و نقل ریلی آبی گرم نمی ش��ود. باید پول 
بخش خصوصی واقعی را بیاوریم. شبه دولتی ها نمی توانند صنعت 
ریلی را نجات دهند. باید مشوق هایی برای سرمایه گذار خصوصی 

واقعی قرار دهیم.

اولویت تجهیز و نوسازی ناوگان است � 
 ای��ن کارش��ناس ح��وزه ریلی تصریح کرد:اگ��ر پولی هم آمد و وارد 
شبکه شد اولویت با نگهداری و تجهیز و نوسازی ناوگان و سیستم 
سیگنالینگ است و ایجاد خطوط جدید در اولویت های بعدی قرار 
می گیرد، زیرا در حال حاضر از تمام ظرفیت خطوطی که احداث شده 
به طور کامل استفاده نمی شود.  وی در پایان گفت: در برنامه هایی 
بالا دستی آمده است که با تجهیز و نوسازی ناوگان باید سهم ریل 
در جابه جایی مسافر به ۲0 درصد و در جابه جایی بار به ۳0 درصد 

برسد در حالی که فعلا با این اعداد فاصله زیادی داریم.

کارگران و رویای خرید مسکن وام دار با قسط 
٢0 میلیون تومانی

در حالی یکی از راه های خانه دارشدن کارگران خرید مسکن با 
اس��تفاده از وام خرید اس��ت که وام 960میلیون تومانی مسکن. 
اقساط ۲0میلیون تومانی دارد. که تقریباً  هیچ کدام از کارگران 

توان پرداخت این میزان قسط را ندارند.
 به گزارش  تسنیم، داشتن مسکن یکی از اصلی ترین و اولی ترین 
نیازهای هر ایرانی است. اصل ۳١ قانون اساسی به همه مردم 
این حق را می دهد و بیان می کند که  »دولت« موظف است با 
رعایت اولویت برای آن ها که نیازمندترند زمینۀ اجرای این اصل 
را فراهم کند. کارگران یکی از گروه هایی هستند که به صراحت 
در این قانون از آن ها نام برده شده است و کمک به ایجاد مسکن 

کارگری یکی از وظایف اصلی دولت هاست،
ع��لاوه ب��ر ای��ن، م��اده ١٤9 قانون کار بر نق��ش توأمان دولت 
و کارفرمای��ان ب��رای رس��اندن کارگ��ران بر این حق اساس��ی 
تأکی��د می کن��د، در این ماده آمده اس��ت: »کارفرمایان مکلفند 
ب��ا تعاونی های مس��کن و در ص��ورت عدم وجود این تعاونی ها 
مستقیماً با کارگران فاقد مسکن جهت تأمین خانه های شخصی 
مناس��ب هم��کاری کنند و همچنی��ن کارفرمایان کارگاه های 
بزرگ مکلف به احداث خانه های سازمانی در جوار کارگاه و یا 

محل مناسب دیگر می باشند.«
 در تبصره یک این ماده نیز بر نقش دولت تأکید ش��ده اس��ت: 
»دولت موظف اس��ت با اس��تفاده از تسهیلات بانکی و امکانات 
وزارت مسکن و شهرسازی، شهرداری ها و سایر دستگاه های 

ذی ربط همکاری لازم را بنماید.«
 با وجود اینکه قانون به صراحت به این مسئله تأکید کرده است 
مش��اهده می کنیم که دولت ها طی س��ال های گذشته اقدامی 
عملی برای مس��کن کارگران نداش��ته اند و بیش��تر در حد طرح 
و وعده باقی مانده اس��ت، طرح هایی هم که همواره در قالب 
مس��کن کارگران بوده اس��ت تا کنون به نتیجه نرس��یده است، 
چندین تفاهم نامه برای مس��کن کارگران با نهادهای مختلف 

منعقد شد که هیچ وقت هیچ جزئیاتی از آن ارائه نشد.
 کارگران به دلیل عدم توانایی در تأمین مس��کن ملکی س��راغ 
مس��کن اج��اره ای می رون��د و تأمین س��هم حداقل 70 الی 80 
درص��دی مس��کن از حقوق دریافت��ی کارگران آنان را از تأمین 
مابق��ی نیازه��ای ضروری از جمله خوراک، درمان، پوش��اک و 
آموزش بازمی دارد که با خود چالش های زیادی را به همراه دارد.  
مطابق آخرین گزارش بانک مرکزی از تحولات بازار مس��کن 
طی مرداد ١٤0۳ متوس��ط قیمت مس��کن به ازای هر مترمربع 
88 میلی��ون و ٥00 ه��زار توم��ان بود که در مقایس��ه با ماه قبل 

)تیرماه( ١.۲ درصد افزایش را نشان می دهد.
 یک��ی از محل ه��ای تأمین منابع مالی برای متقاضیان ورود به 
بازار مس��کن،  وام خرید اس��ت. این وام از محل اوراق حق تقدم 
مس��کن )تس��ه( به متقاضیان پرداخت می شود و برای زوجین 
تهرانی 800 میلیون تومان و با احتساب وام تعمیر )جعاله( 960 

میلیون تومان است.

گ�روه بان�ك و بيم�ه: كان�ون سراس�ری انجمن ه�ای صنفی 
نمایندگان بيمه دی، طی نشس�تی با سرپرس�ت این شركت، 
معاونين و مدیران ارش�د س�تادی، به بررسی چالش های پيش 

روی نمایندگان پرداخت.
ب��ه گ��زارش تج��ارت به نقل از روابط عموم��ی و امور بین الملل 
بیمه دی، دکتر حمیدرضا صفی خانی سرپرس��ت بیمه دی در 
جمع اعضای کانون سراس��ری انجمن های صنفی نمایندگان 
شرکت گفت: شبکه فروش و نمایندگان، همراهان و همکاران 
ش��رکت محس��وب می شوند و رش��د و سربلندی شرکت در گرو 
موفقیت ایشان است. بهتر است این نگرش و رویکرد را تقویت 
نماییم که بیمه دی را به واسطه نمایندگان موفق آن بشناسند. 
از ای��ن رو بای��د به نیازهای ش��بکه ف��روش توجه و تا حد امکان، 
موانع و چالش های پیش روی ایشان را برطرف کنیم.وی افزود: 
جهان امروز در معرض تحول است، گردش اطلاعات و دانش و 
فناوری به سرعت بر روندها و فرآیندها تأثیر می گذارد و در لحظه 
ش��اهد تغییرات و تحولات هس��تیم. در حال حاضر، برنامه های 
استراتژیک جای خود را به تفکرات استراتژیک داده اند. از این رو، 
شناسایی نقاط چرخش استراتژیک است که می تواند سازمان ها 
را از بحران خارج و به سمت ارتقا پیش ببرد. بنابراین از تحولی 
که در حال رخ دادن در جهان اس��ت و بخش��ی از آن »تحول 
دیجیتال« اس��ت، گریزی نیس��ت.دکتر صفی خانی با تأکید بر 
حوزه »تحول دیجیتال« اظهار کرد: خصوصیت تحول دیجیتال 
آن است که فقط به الکترونیکی کردن فرآیندها ختم نمی شود، 

بلک��ه بای��د س��اختارها را بر مبنای آن تغیی��ر داد. اگر تغییرات و 
تحولات دیجیتال در س��طح س��ازمان دیده ش��ود و مجموعه در 
برابر آن منعطف باش��د، قادر به دگردیس��ی و ادامه حیات خواهد 
بود.سرپرست شرکت بیمه دی نقش شبکه فروش و نمایندگان را 

در صنعت بیمه حائز اهمیت دانست و تصریح کرد: ارائه دهندگان 
خدمات بیمه ای در مواجهه با تحولات دیجیتال دچار خطر تهدید 
نیس��تند بلکه این تحولات می تواند به بهترین ش��کل در اختیار 
شبکه فروش بیمه قرار بگیرد و کیفیت و سرعت ارائه خدمت را 

بالا ببرد. صنعت بیمه عرصه بسیار متنوعی است و نیروی انسانی 
خبره این صنعت، حذف ش��دنی نیس��ت.وی همچنین بیان کرد: 
شعبه و نمایندگان باید در کنار هم باشند و هیچ رقابتی بین این 
دو بخش نیست. ارتقای سامانه های الکترونیکی و تسهیل گری 
در فرآیندها، آموزش و همچنین، توس��عه س��رویس های ارزش 
افزوده می تواند در ارتقای عملکرد شبکه فروش موثر باشد و باید 
به آن توجه شود.صفی خانی افزود: وضع موجود، نتیجه عملکرد 
ما در گذش��ته اس��ت و اگر می خواهیم وضع موجود خود را تغییر 
دهیم، باید دیدگاه و عملکرد خود را تغییر داده و تصحیح کنیم. 
توهم خوب بودن، بزرگترین آفت تعالی است به همین دلیل باید 
هر لحظه به فکر بهبود و ارتقای وضع موجود باش��یم و در این 
راه، از عقلانی��ت جمع��ی بهره گیریم.وی همچنین درخصوص 
وصول مطالبات تصریح کرد: درآمدهای وصول نش��ده، تبعات 
نامطلوبی برای ش��رکت دارد و اگر قرار باش��د خروجی کارهای 
م��ا، ب��ه برت��ری در عرصه رقابت بازار منجر ش��ود، باید عملکرد 
متفاوتی داش��ته باش��یم و فرآیندها به صورت نظام مند، پایشی، 
انگیزش��ی و حمایتی اجرا ش��ود.صفی خانی، نقش شبکه فروش 
در تحق��ق اه��داف بیمه دی را انکار ناپذیر توصیف کرد و افزود: 
باید با دیدگاهی همه جانبه و حرفه ای، نقش همکاران ش��بکه 
فروش در فرآیندهای شرکت را افزایش دهیم. همچنین شاهد 
حضور بیش از پیش این همکاران در رویدادهای ش��رکت بوده 
و حمایت ه��ای وی��ژه ای از این عزیزان در حوزه های مختلف از 

جمله فرآیندهای حقوقی به عمل آوریم.

با حضور دکتر حمیدرضا صفی خانی: 

نشست هم اندیشی کانون سراسری انجمن های صنفی نمایندگان بیمه برگزار شد

برگزاری نشست "تحلیلی قانون برنامه 
هفتم پیشرفت ایران و نظام بانکی" با 

حضور عضو هیات مدیره بانک ملی ایران 

  نشس��ت تحلیلی "قانون برنامه هفتم پیش��رفت جمهوری اسلامی 
ایران و نظام بانکی" با حضور محمد جواد ش��ریف زاده معاون امور 
بانکی، بیمه و ش��رکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
محمد ش��یریجیان معاون سیاس��تگذاری پولی بانک مرکزی، امیر 
مس��عود رزازان عضو هیات مدیره و معاون مالی بانک ملی ایران، 

کوروش پرویزیان سرپرس��ت پژوهش��کده پولی و بانکی، سید فرید 
موسوی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی و افشین 
کس��الایی مدیرکل برنامه س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور در محل 
پژوهش��کده پولی و بانکی برگزار ش��د.به گزارش تجارت به نقل از 
روابط عمومی بانک ملی ایران، محمدجواد شریف زاده معاون امور 

بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
این نشس��ت با اش��اره به این که برنامه هفتم پیش��رفت کشور ابلاغ 
ش��ده، اظهارداش��ت: دولت مکلف اس��ت در سال اول برنامه، ایجاد 
بانک های توس��عه ای  را به تصویب هیات وزیران برس��اند و تاکید 

شده که افزایش سرمایه بانک های دولتی مهم است.

انتقال پایتخت از تهران یک تصمیم مهم و پیچیده اس��ت که 
نیازمند بررس��ی های دقیق و برنامه ریزی جامع اس��ت. مجلس 
شورای اسلامی به عنوان نهاد قانون گذاری باید با دقت به این 

موضوع پرداخته و تمامی جوانب آن را مورد توجه قرار دهد.
 به گزارش   تس��نیم، انتقال پایتخت از تهران به یکی دیگر از 
ش��هرهای ایران، موضوعی اس��ت که در سال های اخیر به طور 
جدی مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. این تصمیم به دلایل 
متعددی از جمله مش��کلات زیست محیطی، ترافیک، جمعیت 
فزاینده و همچنین نیاز به توزیع بهتر امکانات و منابع در کشور 
مطرح شده است.  اکنون بحث انتقال پایتخت مجدداً در مجلس 

شورای اسلامی مطرح شده است. این موضوع پس از اظهارات 
مس��عود پزش��کیان، رئی��س جمهور، در بازدی��د از فعالیت های 
زیربنایی و زیرس��اختی قرارگاه س��ازندگی خاتم الانبیاء به وجود 
آمد. وی در این بازدید بیان کرد که توسعه کشور با ادامه روند 
فعلی امکان پذیر نیست و اینکه همچنان منابع اولیه را از جنوب 
کشور و دریا به مرکز بیاوریم، تبدیل به محصول کنیم و دوباره 
برای صادرات به جنوب بفرس��تیم، به ش��دت توان رقابت ما را 
مستهلک کرده و کاهش می دهد.  پزشکیان تأکید کرد که باید 
مرکزیت اقتصادی و سیاس��ی کش��ور به جنوب و نزدیک دریا 
منتقل شود، زیرا تهران به عنوان پایتخت با مشکلاتی دست به 

گریبان است که هیچ راه حلی جز انتقال مرکزیت ندارد.
 وی همچنین در نشس��ت خبری خود با رس��انه ها به موضوع 
انتقال پایتخت اش��اره کرد و خواهان بررس��ی کامل و سنجیدن 

این موضوع توسط کارشناسان شد.
 یکی از نهادهایی که باید در موضوع انتقال پایتخت ورود پیدا 
کند، مجلس ش��ورای اس��لامی اس��ت. مجلس باید طرح های 
مرب��وط ب��ه انتق��ال پایتخت را بررس��ی و جوانب مختلف آن را 
ارزیابی کند. این بررسی شامل تحلیل هزینه ها، مزایا و تأثیرات 

اجتماعی-اقتصادی خواهد بود.
  در این گزارش به بررسی دلایل انتقال پایتخت، چالش ها و نقش 

مجلس شورای اسلامی در این فرآیند خواهیم پرداخت.
 تهران به عنوان پایتخت با مش��کلات جدی زیس��ت محیطی 
مواج��ه اس��ت. آلودگ��ی هوا، کمب��ود آب و افزایش دما از جمله 
مس��ائلی هس��تند ک��ه زندگی روزمره م��ردم را تحت تأثیر قرار 
داده اند. بر اساس گزارش ها، آلودگی هوای تهران در سال های 
اخیر به حدی رس��یده که بس��یاری از روزها وضعیت اضطراری 
اعلام می ش��ود. به عنوان مثال، در س��ال ١٤00، تهران ١7 روز 
در وضعیت اضطراری آلودگی هوا قرار داش��ت. انتقال پایتخت 
می تواند به کاهش فشار بر منابع طبیعی و بهبود کیفیت زندگی 

در تهران کمک کند.

   انتقال پایتخت از تهران؛ چالش ها و فرصت ها


